

Все испытывайте, хорошего держитесь.
Ап. Павел (1 Фес 5: 21)



REVIEW

OF THE RUSSIAN
CHRISTIAN
ACADEMY

FOR THE HUMANITIES

2018

volume 19

issue 2

Since 1997

*Published
4 times a year*

St. Petersburg

ВЕСТНИК

РУССКОЙ
ХРИСТИАНСКОЙ
ГУМАНИТАРНОЙ
АКАДЕМИИ

2018
ТОМ 19
ВЫПУСК 2

*Издается
с 1997 г.*

*Выходит
4 раза в год*

Санкт-Петербург

Главный редактор

Д. В. Шмонин

Зам. главного редактора

А. А. Ермичев

Редакционная коллегия

Г. В. Вдовина, Г. И. Григорьев, И. И. Евлампиев,
М. В. Михайлова, А. М. Прилуцкий,
Р. В. Светлов, В. А. Щученко

Редакционный совет

Д. К. Богатырёв (председатель),
С. И. Дудник, А. А. Корольков, Л. Е. Шапошников,
Х. А. Гарсиа Куадрадо (Памплона, Испания),
М. Инглот (Рим, Италия), М. Пизери (Аоста, Италия),

Вестник Русской христианской гуманитарной академии.
2018. Том 19. Вып. 2. — СПб.: Изд-во РХГА, 2018.

ISSN 1819–2777

Editor-in-Chief

Dmitry Shmonin

Editor

Alexander Ermichev

Editorial Board

Galina Vdovina, Gregorii Grigoriev, Igor Yevlampiev,
Marina Mikhailova, Alexander Prilutskii,
Roman Svetlov, Vladimir Schuchenko

Advisory Board

Dmitry Bogatyrev (St. Petersburg, Russia) — *chairman*,
Sergey Dudnik (St. Petersburg, Russia),
Alexander Korolkov (St. Petersburg, Russia), Lion Shaposhnikov (Nizhny
Novgorod, Russia), José Ángel Garcia Cuadrado (Pamplona, Spain),
Marek Inglot, SJ (Rome, Italy), Maurizio Piseri (Valle d'Aosta, Italy)

The Russian Christian Academy for the Humanities Publishing House
St. Petersburg, Russia

© Русская христианская
гуманитарная академия, 2018
© Авторы выпуска, 2018

СОДЕРЖАНИЕ

К 100-ЛЕТИЮ РЕВОЛЮЦИИ И ГРАЖДАНСКОЙ ВОЙНЫ В РОССИИ

<i>Франк С. Л.</i> <Духовные истоки русской революции>	11
<i>Аляев Г. Е., Резвых Т. Н.</i> «Проблема теодицеи — источник русского революционного социализма». Парижский доклад Семёна Франка 1938 года	20
<i>Гуторов В. А.</i> Большеви́стская революционная стратегия как прелюдия Гражданской войны.	26
<i>Черепенчук В. С.</i> «Диалог» двух газет в начале 1918 года: кадетский «Наш век» и большеви́стская «Газета временного рабочего и крестьянского правительства» об Учредительном собрании	38
<i>Ипполитов Г. М.</i> Генерал-лейтенант А. И. Деникин — непримиримый борец с разложением русской армии в революционном 1917 году	49

ТЕОЛОГИЯ

<i>Аврелий Августин.</i> Письмо 3 (1, 4). Пересмотры, 1, 4–5. (Перевод с латинского языка и примечания А. А. Тащиана).	60
<i>Тащиан А. А.</i> Августиновское доказательство бессмертия души в саморецензии автора	66
<i>Неклюдов К. В.</i> Ситуация в Галилее начала I века по Р. Х. как исторический контекст проповеди Иисуса по данным современной археологии	74
<i>Игумен Иосиф (Крюков).</i> Проблема родословия св. Иосифа Обручника в богословской литературе.	81

<i>Курдыбайло Д. С.</i> Библейские источники в конструировании Евсевием Кесарийским мифа о Константине Великом	89
<i>Свящ. И. Кванчиани.</i> Философия евангельской притчи в дореволюционной русской библеистике	104
<i>Вишняк М. А.</i> Монах Лазарь: раскольник-арсенист или ревнитель православия? . . .	110
<i>Лебедев А. Ю.</i> К богословию времени и причинности	117
<i>Редин Н. А.</i> Что такое богословие подражания Христу?	128

ИСТОРИЯ РЕЛИГИИ И ЦЕРКВИ

<i>Тантлевский И. Р.</i> Как Мелхиседек «стал подобным сыну бога»: фигура ханаанейского «царя Шалема и священника Бога Всевышнего» в иудейской и раннехристианской традициях	136
<i>Диркен Й.</i> Революция без реформации? По поводу одного изречения Гегеля из перспективы 2017 года	147
<i>Шрётер М.</i> Реформация церкви как реформация мысли: Германия, 1517 год	156
<i>Пономарев Д. А.</i> Русские монастыри в церковной и светской историографии XIX — начала XX веков	163

ФИЛОСОФИЯ РЕЛИГИИ. РЕЛИГИОВЕДЕНИЕ

<i>Беляев А. А.</i> Герменевтико-религиоведческий анализ Апокалипсисов Иоанна и Петра	173
<i>Волчков А. С.</i> Постструктурализм и перспективы христианской метафизики	181
<i>Горин А. А.</i> Разрушение этнокультурной идентичности как основополагающий этап вовлечения человека в систему нетрадиционных религиозных вероучений	189

ФИЛОСОФИЯ: ИСТОРИЧЕСКИЕ И ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ СЮЖЕТЫ

<i>Щербаков Ф. Б.</i> Значение аллегорической экзегезы в стоической школе	197
<i>Черноглазов Д. А., Гончарко О. Ю.</i> «О великом и малом» Феодора Продрома: из истории византийской логической мысли XII века	204
<i>Курбанов А. В., Спиридонова Л. В.</i> Школьные учебники, составленные Феодором Продромом, и креативные подходы к обучению в Византии XII века	213

РУССКАЯ ФИЛОСОФИЯ

<i>Хачатрян М. В.</i> София и ее антагонистический образ в Библии и в русской софиологии.	222
<i>Шмаков В. В.</i> Проблема взаимосвязи церкви и личности в философии Л. П. Карсавина и С. Л. Франка.	233
<i>Даренский В. Ю.</i> Антиномическая диалектика П. А. Флоренского как «логика веры».	239
<i>Маслов К. С.</i> Между Востоком и Западом: член Московского психологического общества Даниил Павлович Конисси (1862–1940)	251
<i>Агапкин И. И.</i> Идея «Космо-Психо-Логоса» в творческом наследии Г. Д. Гачева	261

Из архива русской мысли

<i>Машукова Е. Ю.</i> Герцен и Крымская война.	269
--	-----

ИСТОРИЯ КУЛЬТУРЫ. КУЛЬТУРОЛОГИЯ

<i>Самарина М. С., Шауб И. Ю.</i> О продолжении проекта «Данте: Pro et contra»	276
<i>Исупов К. Г.</i> Герменевтика Мандельштама («Разговор О Данте»)	287
<i>Соколов Е. Г.</i> Но там никакого там не было. Гертруда Штайн.	301
<i>Пушкарева Т. И.</i> Ханс Зедльмайр и становление современной христианской философии искусства	315
<i>Василенко О. А.</i> Чужой среди своих, чужой среди чужих	324
<i>Котина О. И., Цветаева М. Н.</i> Образы Японии в музейной экспозиции: Космос поэзии и ритуала	333
<i>Болошина М. С.</i> Стратегии культурной рецепции в сравнительных исследованиях японских русистов (по материалам журнала «Муза»)	348

CONTENTS

TO THE CENTENARY OF THE REVOLUTION AND THE CIVIL WAR IN RUSSIA

<i>Frank S. L.</i> Spiritual Origins of the Russian Revolution	11
<i>Aliaiev G. E., Rezvykh T. N.</i> "The Problem of the Odicy as a Source of Russian Revolutionary Socialism". Simon Frank's Paris Lecture (1938).	20
<i>Gutorov V. A.</i> Bolshevik Revolutionary Strategy as a Prelude to Civil War	26
<i>Cherepenchuk V. S.</i> "Dialogue" of Two Newspapers in Early 1918: Cadet's "Our Age" and the Bolshevik "Newspaper of the Temporary Working and Peasant Government" about the Constituent Assembly	38
<i>Ippolitov G. M.</i> Lieutenant-General A. I. Denikin is an Irreconcilable Fighter with the Disintegration of the Russian Army in the Revolutionary 1917	49

THEOLOGY

The publication: <i>Aurelius Augustine</i> . Letter 3 (1, 4). The Retractations, 1, 4-5. (Translation from Latin and notes by A.A. Tashchian)	60
<i>Tashchian A. A.</i> St. Augustine's argumentation for the immortality of the soul in his self-review	66
<i>Neklyudov K. V.</i> The situation in Galilee begins I c.a. as a historical context of the preaching of Jesus on the data of contemporary archeology	74
<i>Hegumen Joseph (Kryukov)</i> . The problem of the genealogy of Saint Joseph in theological literature	81
<i>Kurdybaylo D. S.</i> Eusebius' of Caesarea myth of Constantine the Great: its Construction and Biblical Sources	89

<i>Priest I. Kvanchiani. Philosophy of the Gospel Parable in Pre-Revolutionary Russian Biblical Studies</i>	104
<i>Vishnyak M. A. Monk Lazarus: a Schismatic-Arsenite or a Zealot of Orthodoxy?</i>	110
<i>Lebedev A. Yu. On the Theology of Time and Causality.</i>	117
<i>Redin N. A. What is the Theology of Imitation of Christ?</i>	128

HISTORY OF RELIGION AND CHURCH

<i>Tantlevskij I. R. As Melchizedek Became “Like the Son of God”: the Figure of Canaanite “King of Salem and Priest of God Most High” in the Jewish and Early Christian traditions</i>	136
<i>Jörg Dierken. Revolution without Reformation? Reflections on a Hegelian dictum in 2017.</i>	147
<i>Marianne Schröter. The Reformation of the Church as the Reformation of the Thinking: Germany, 1517</i>	156
<i>Priest Dimitry Ponomarev. Russian Monasteries in the Church and Nonreligious Historiography of the 19th and early 20th centuries.</i>	163

PHILOSOPHY OF RELIGION. RELIGIOUS STUDIES

<i>Belyaev A. A. Hermeneutico-Religious Analysis of Apocalypses John and Peter</i>	173
<i>Volchkov A. S. Poststructuralism and the Future of Christian Metaphysics</i>	181
<i>Gorin A. A. Destruction of Ethnocultural Identity as a Fundamental Stage of Involving People in the System of Non-Traditional Religious Beliefs.</i>	189

PHILOSOPHY: HISTORICAL AND THEORETICAL SUBJECTS

<i>Shcherbakov F. B. Significance of the Allegorical Exegesis in the Stoic School</i>	197
<i>Chernoglazov D., Goncharko O. Theodoros Prodromos «Concerning the Great and the Small»: the Letter as a Genre of Logical Essay in the 12th century Byzantium</i>	204
<i>Kurbanov A., Spyridonova L. The Textbooks by Theodore Prodromos and Some Creative Approaches to learning in the Byzantine school system of the 12th century</i>	213

RUSSIAN PHILOSOPHY

<i>Khachatryan M. V. Sophia and her Antagonistic image in the Bible and Russian Sophiology</i>	222
<i>Shmakov V. V. The Problem of the Interdependence of the Church and the Person in the Philosophy of L. P. Karsavin and S. L. Frank.</i>	233